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הוא  איפה  שלו,  המקום  את  לדעת  צריך  דם 
בנקודה  תתחזק  הק'  רבינו  שאמר  כמו  נמצא, 
שלך, אל תחפש דברים שלא שייכים לך. ברגע 
מפסיד  הוא  תכלת  שכולה  טלית  להיות  מחפש  שאדם 
את הקשר עם הצדיק, ונהיה טלית שכולה אדומה... זה 

מה שקרה עם קרח, וזה חוזר בכל דור.
מפרשתנו אנו לומדים שלקרח לא הייתה התחזקות 
בנקודות הטובות, הוא לא הבין שה' נמצא עם הקטנים 
כמו שהוא נמצא עם הגדולים, ולכן רצה לטעון שכל העדה 
כולם שווים ואז אין נפילות. ומאידך משה כל הזמן מציל 
אחר  לאהרן  שאמר  כמו  עליהם,  ומרחם  הנופלים  את 
העדה,  תוך  אל  וללכת  קטורת  לשים  המגפה  שהחלה 

שגם החוטאים לא ימותו.
נפלא:  רמז  יש  זה  ובעניין 
איש   250 מתו  בפרשתנו 
כראוי,  שלא  קטורת  שהקריבו 
ומאידך הקטורת הצילה את עם 
ישראל מהמגיפה. והנה 'קטורת' 
בארמית,  קשר  מלשון  הוא 
הרגה  הקטורת  שלפעמים  וכמו 
כך  חיים,  הצילה  ולפעמים 
חיים  להציל  יכול  ה'  עם  הקשר 
להיות  גם  יכול  אך  רגיל,  באופן 
סם המוות אם עולים יותר מידי 
גבוה, כמו המקטיר קטורת שלא 

לא  גדול,  כהן  להיות  רק  שרוצים  אנשים  יש  במקומו. 
מוכנים להיות פחות, להיות אברך פשוט ובן אדם פשוט, 
קרח  המוות.  סם  וזה  בעצמו,  הצדיק  להיות  רוצה  הוא 
לא ידע שום התחזקות ולכן הרגיש שהוא מוכרח להיות 

הצדיק, ולכן לא החזיק מעמד.

תרופת הפלא שהזיקה
כמו  מאוד  חולים  שאנו  הוא  הרוחני  המצב  בימינו 
אבל  "תרופות".  לוקחים  אנחנו  ולכן  הרמב"ם,  שכותב 
הבעיה היא שלא תמיד יודעים את המינון הנכון, כי כאשר 
לא לוקחים את התרופה הנכונה היא פועלת בדיוק הפוך, 
שזה  הנפשות  לרופא  להגיע  צריכים  ראשון  דבר  כן  ועל 
רבנו הקדוש שהוא הצדיק האמת שיודע לתת לכל אחד 
מז'  )במעשה  אמר  שרבינו  כמו  הנכון,  המינון  את  ואחד 

בעטליר'ס(: "ואני רופא אותה". 
כראוי  להתנהג  יודע  שאינו  שמי  לדעת  וצריכים 
שרואה  לאדם  דומה  זה  מדרגתו,  לפי  שלא  ומתנהג 
רופאים שנותנים לחולה שהולך למות תרופה מסוימת, 

והוא רואה שהדבר הזה מציל ממות ולכן גם הוא מתחיל 
היא  לה  זקוק  שלא  ומכיוון  הזאת,  התרופה  את  לקחת 
לוקח תרופה  וכן בעבודת הנפש, אם הבריא  לו.  מזיקה 
שלא טובה לו היא מזיקה לו, כגון שאדם הולך בקיצוניות, 
ולא  "בריא" דהיינו ללכת מדרגה לדרגה  ובמקום להיות 
לקפוץ עשרים מדרגות כאחת, הוא רוצה מיד את הדרגה 
את  לוקח  שלא  אדם  ולהמתין.  לחכות  בלי  גבוהה  הכי 
נופל  הנכונות  העצות  את  לוקח  ולא  הנכונות  התרופות 
והתרופות  החיזוקים  כל  את  לקחת  עלינו  אלא  מאוד, 

במינון נכון.
ילך  שאדם  פ"ד(  פרקים  )בשמונה  כותב  הרמב"ם 
ובמדבריות  במערות  ישכון  ולא  והממוצע,  השווי  בדרך 
נעימים  שאינם  ושיער  צמר  ילבש  ולא 
לגוף, אלא שיעשה הכל ביושר באמונה 
)ירמיה  שכתוב  ונכון  האמצע.  ובדרך 
ט, א( "מי יתנני במדבר מלון אורחים", 
החסידים  עשו  שכך  הרמב"ם  אומר 
מיוחדת  סיבה  להם  והיתה  הגדולים, 
לכך. ולכן, מי שיודע שהוא באמת אוחז 
כי  זאת,  לעשות  יכול  חסיד  במדרגת 
אדם  אם  אבל  שלו,  המקום  באמת  זה 
ועושה  חסיד  שהוא  בדמיונו  חושב  רק 
ויפיל  אותו  הורס  ממש  זה  כמעשיהם 

אותו למרה שחורה.

פאוול'ע פאוול'ע
רבינו הקדוש מלמד אותנו שאדם צריך לעלות בכל 
שאמר  מה  וזה  חייו,  ימי  כל  וכך  חדשה  למדרגה  יום 
הקדוש ברוך הוא לראש אומתנו אברהם אבינו "לך לך", 
בעל  את  כבר  שגילית  פי  על  אף  במקומך,  תעמוד  אל 
שם.  תעצור  ואל  לדרגה  מדרגה  לעלות  תמשיך  הבירה 
אך המאור ושמש )ר"פ לך לך( מסביר, שנכון שהוריו ובני 
משפחתו ובני מדינתו הם רשעים ויש לפרוש ממעשיהם, 
אבל תחילה צריך להתרחק ממעשה בני מדינתו, שיותר 
יקל עליו לפרוש  ורק אחר כך  לו לפרוש ממעשיהם  קל 
ממעשה בני משפחתו, ואחרי שייפרד מהם לגמרי יוכל 
מושרשים  למרות שהם  ואמו  אביו  ממעשה  גם  לפרוש 

אצלו, כי כבר עלה במדרגה אחר מדרגה.
רבנו  של  האחרונות  מילותיו  את  לזכור  עלינו  תמיד 
]-לאט  "פאוול'ע, פאוול'ע"  הק', כשלקחו אותו למיטה: 
שבקדושה  לדעת  שצריכים  מרבנו,  צוואה  זו  לאט[. 
צריכים לעשות הכל "לאט לאט", מדרגה לדרגה, לא בלחץ 

ובחפזון, כך נזכה להתעלות בבטחה במעלות עבודת ה'.

יש אנשים שרוצים 
רק להיות כהן 

גדול, לא מוכנים 
להיות פחות, להיות 

אברך פשוט ובן 
אדם פשוט. הוא 

רוצה להיות הצדיק 
בעצמו
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למצטרפים חדשים:

 רבי נחמן יעניק 
לך ולילדים שלך,
חוזק נפשי 
והעצמה... 

חנוך לנער
מאת: הרב משה שמואל אורלנצ'יק • ר"מ במכינה לישיבה "אמונת ציון"

חינוך הילדים ישנם רגעים של תחושת תסכול, 
כל  לפי  בילדיו  שמשקיע  הרציני  ההורה  בהם 
לא  וכמובן  אישית,  דוגמא  מהווה  הכללים, 
שוכח להשקיע בתפילה ובשפיכת דמעות כמים, מרגיש 
שמקוים בו הפסוק "גם כי אזעק ואשווע שתם תפילתי"; 
התוצאות רחוקות מאד מהציפיות. על מה ולמה? מה ה' 

רוצה ממני, מדוע אינני רואה ברכה בעמלי?
בר  לא  הוא  בחינוך  כישלון  שהמושג  נאמר  תחילה 
מדידה בטווח המידי, ולא כל מה שנראה ככישלון הוא אכן 
כזה. מה גם, שאנו מערבים את רגשותינו במדדי ההצלחה. 
כשרונות  את  תאמו  לא  המוקדמות  הציפיות  לפעמים 
ותכונות הילד, כך שהכישלון הוא רק שלנו בחוסר יכולתנו 
לקרוא את מפת נפשו של הילד נכוחה. אבל לעצם העניין, 

הזעקה היא זעקה שבוקעת מלב כואב: למה?
רבי נתן מברסלב זיע"א מאריך בליקוטי הלכות שה' 
יתברך בוחן את מידת סבלנותנו ומידת עקשנותנו לאורך 
כל תהליך שאנו עוברים, בגשמיות או ברוחניות. רבי נתן 
מוסיף שעיקר המדד הוא בשעת כישלון, כי כשרואים את 
ההצלחה אין זה מודד אמיתי על אמונה בה', אנחנו פשוט 
זורמים עם ההצלחה ומצב-הרוח הנפלא. המבחן האמיתי 

של האמונה היא בשעת כישלון ותסכול, 
שם האדם נמדד: האם הוא מאמין בדרך 
תלויה  האמונה  שמא  או  צועד,  שבה 
בהצלחה?... כך שברוחניות הכישלון הוא 
ופעמים  מההצלחה,  נפרד  בלתי  חלק 

שאף חשוב ממנה!

נראה אותך עכשיו
מספרת  ב(  צב,  )סנהדרין  הגמרא 
שכשראה נבוכדנצר את הניסים שאירעו 
עלו  ועזריה  מישאל  שחנניה  בשעה 
מכבשן האש, אמר שירים נפלאים כל כך 

לה' עד שהם כמעט "ביישו" את שיריו של דוד המלך, עד 
שבא מלאך וסטרו על פיו והוא השתתק.

החכמה  מה  מקאצק:  הרה"ק  של  שאלתו  ידועה 
עוזרת  פיות"  "סתימת  האם  נבוכדנצר?  בהשתקת 
במשהו כדי להסתיר את העובדה ששיריו מתחרים עם 
יופיים של שירי דוד? והוא משיב תשובה מדהימה: יושב 
לו נבוכדנצר הרשע כשהוא מושל בכיפה וטוב לו, ומשורר 
שירים לה'. זו ממש "חכמה גדולה"... ברגע שהוא חוטף 
סטירה מהמלאך הוא משתתק, אם רע לו קצת הוא כבר 
לא מודה לה'! זה ההבדל התהומי בינו לבין דוד המלך אשר 
במדבריות  או  בנו,  אבשלום  מפני  בברחו  שיריו  את  שר 
בהיותו צמא ורעב. זו גדלות אמיתית! זו אמונה שלמה!!!

דוגמה נפלאה לגדלות בשעת נפילה שמעתי מהרה"ח 
שבצעירותו  שהכיר,  יהודי  על  זצ"ל  בורשטיין  נחמן  ר' 
אירועי  מארגן  שהיה  גדול  כופר  ציוני  פעיל  היה  בפולין 
תרבות שיחולו ביום הכיפורים רח"ל, והנה הוא רואה אותו 
מסתובב בבית-כנסת של חסידי ברסלב כחסיד מהמניין. 
המהפכה  נעשתה  "כיצד  בפליאה:  נחמן  ר'  אותו  שאל 

הזאת בנפשך?".
ענהו היהודי כך: אכן בצעירותי הייתי אתאיסט גמור, 
יהודי  וראיתי  חולים  בבית  להיות  לי  הזדמן  פעם  אך 
ביותר, לפתע  הממתין לבנו שיצא מניתוח ראש מסובך 
יוצא הרופא כשפניו נפולות ומבשר ליהודי את הבשורה 

הקשה מכל: בנו נפטר על שולחן הניתוחים.
הודעה  על  יגיב  כיצד  לראות  היהודי  על  הסתכלתי 
קשה כל כך, ולתדהמתי אני רואה אותו סוגר את חליפתו, 
עוצם את עיניו ומברך בכוונה את ברכת "דיין האמת". לא 
לשלוט  מסוגל  אתה  "כיצד  ושאלתיו:  להתאפק  יכולתי 
בשקט:  החסיד  לי  ענה  שכזה?".  איום  במצב  בעצמך 
שלימד  מברסלב,  נחמן  רבי  חסידי  על  להימנות  "זכיתי 
קשה  זה  אם  גם  עושה  שה'  מה  את  לקבל  כיצד  אותנו 
לנו!". כשחזרתי לביתי לא הפסקתי מלהרהר בדבריו של 
יש  שאם  למסקנה  והגעתי  חסיד,  אותו 
כוח לצדיק לשלוט ברגשות תלמידיו עד 
כדי עמידה במבחן הקשה ביותר, בוודאי 

שיש מנהיג לעולם וחזרתי בתשובה.

רק אם אתה נכשל
סיבה נוספת שכישלון בנושא החינוך 
היא  מסוימים,  במובנים  הצלחה  הוא 
על פי מה שאמרו חז"ל שאין אדם זוכה 
גם  וכך  בה,  נכשל  כן  אם  אלא  לתורה 
להצלחות  רק  רגילים  היינו  אם  בחינוך: 
בחינוך, היינו מפספסים את רוב הילדים 
 – ולנו  וקשיים,  נתונים להתמודדויות  אשר באופן טבעי 
כהורים שרגילים להצלחות – לא יהיה את הכלים הנכונים 
ואכן, רוב המקרים של הקשיים בחינוך הם  לעזור להם. 
לילד שבא אחרי אחים מוצלחים, שההורים לא מסוגלים 
שלדעת  כך  משפחתו,  בבני  שחל  השינוי  את  לעכל 

להתמודד בחינוך זה ברכה בפני עצמה!
מאוד קל לומר מזמור לתודה כשהכול הולך כשורה, 
אך חשוב ואמיתי יותר לשיר ולהאמין שאין שום ייאוש 
להצלחה  נזכה  כך  אמונה,  של  בחיים  ולחיות  בעולם, 

אמיתית ולחיים טובים יותר.
ולוואי שנזכה להפנים את המתנה שבחוסר ההצלחה.

ב

לפתע יוצא 
הרופא כשפניו 
נפולות ומבשר 

ליהודי את 
הבשורה הקשה 
מכל: בנו נפטר 

על שולחן 
הניתוחים...

ההישג הטמון בכל כישלון



להיכלל ולא להתקלל
הבקשות  מכמות  מתבייש  כשאני  פעם,  די 
אני  קולנו",  ב"שמע  הקב"ה  על  מרעיף  שאני 
אומר בבושה את הוידוי שמודפס שם בסידור.

באמת לא יפה שאני עושה עבירות. ה' נותן לי כל כך 
הרבה דברים, מאז שנולדתי עשה לי רק טובות מגולות 
ונסתרות – מעולם לא רע, ואני לא מספיק מכיר בזאת 
ופשעתי  עויתי  חטאתי  ה',  אנא  בעבירות.  אותו  ומצער 
על  לי  ותכפר  הגדול  שמך  למען  עשה  ה',  אנא  לפניך. 
חטאי ועווני ופשעי שחטאתי ושעויתי ושפשעתי לפניך 
מנעורי עד היום הזה, ותמלא כל השמות שפגמתי בשמך 

הגדול.
זה ממש לא פשוט, זו פגימה בשם ה'.

מאד מתחשק לי להציץ רק שניה 
בפשקוויל עם הלשון-הרע העסיסי, 
ומיד  העיניים  את  לפתוח  רגע  רק 
לסגור, רק לומר מילה אחת בטלפון 
שיבינו שאני באמצע התפילה. אבל 
אינני זוכר שאני פשוט פוגם בשם ה' 
קולט  אתה  חוטא!  שאני  פעם  בכל 
את זה? אני בטוח שאם אזכור זאת 
רבה  בקלות  אצליח  מעשה  בשעת 
מהר  משהו  לעשות  להתגבר.  יותר 
לא  אחד  שאף  כשנדמה  ובשקט 

רואה – זה משהו אחד, ולפגום בשם ה' זה משהו אחר 
לגמרי.

חבל.
אני  שאם  הן",  שומע  אתה  לאו  ש"מכלל  הוא,  הנס 
את  ממלא  אני  להשם  רוח  נחת  ועושה  מצוות  מקיים 
ממש  אף  אלא  זה  רק  ולא  אותו,  ומקדש  מגדיל  שמו, 
נכלל בשם ה' וה' נקרא על שמי כמו שכתוב "ה' אלוקי 

ישראל". איזו זכות!
רחוק  אני  שמבחינתי  שלמרות  לדעת,  נחמד  והכי 
מאוד משלמות, בכל זאת ביכולתי להתכלל לגמרי בשם 
ה' על ידי הצדיקים שהם השלימו את שם ה' ונכללו בו 

כמו שצריך.

אז קרח לא ממש טעה כשאמר כל העדה קדושים 
"ובתוכם ה'", אבל בכל זאת זו טעות איומה. אתה באמת 
נכלל כולך בשם ה', אבל כל זאת רק מכח הצדיק שלא 
פגם מאום וכולו כלול בשם ה'. אתה מצד עצמך חיסרת 
מאד הרבה בשם ה', וחסר לך מאוד הרבה כדי שתוכל 

לומר ששם ה' בתוכך וה' שורה בך.
מהפרשה.  ללמוד  ולך  לי  המיוחד  הלקח  זה 
לברוח  להשתדל  עלינו  קרח  שבפרשת  רגילים  אנחנו 
ממחלוקות בכלל ובפרט ממחלוקות נגד צדיקים ומנהיגי 
ישראל. זה נכון תמיד ובכל דור, אבל ישנה נקודה עמוקה 
יותר: קרח כפר בצדיק, הוא לא הבין שבלי הצדיק אין לנו 
ה'" ברגע שאתה קורע  "ובתוכם  השראת השכינה, אין 

את עצמך בכוח מהצדיק.
• • •

מה קשה לנו כל כך להכנע לצדיק? 
למה זה צריך לפרנס שוב ושוב טורים 

ארוכים בעלון ולשבור לי את היד?
לנו  קשה  שלפעמים  בגלל 
להתבטל, קשה לנו להודות בפה מלא 
מבינים  ולא  כלום  שאנחנו  לעצמנו 
כלום. אנחנו מעדיפים לשים משקפים 
הכל  ולבדוק  פרופסור  של  עגולות 
בשכל, להבין למה הצדיק אמר ככה ולמה לא אמר הפוך, 
ואם אנחנו לא מבינים משאירים ב"צריך עיון"... אין לנו 
את העוז להודות שאנחנו מבינים בצדיק כמו ששממית 

מבינה בכור אטומי.
היו  קרח  מחלוקת  שאנשי  בפסוק,  כתוב  זה  וגם 
"אנשי שם". אם חשבת עד היום שזה למעליותא, תשמע 
היום שכשמשתמשים עם הפרסום לרעה, כשמתגאים 
בשם הטוב שיש לי בציבור, המצב נהיה גרוע. ההכנעה 
הסרוחה,  הגאוה  תופסת  מקומה  ואת  אט  אט  נעלמת 
כי  כאחד";  לדור  יכולים  והוא  אני  "אין  נאמר  שעליה  זו 
כשאינך מתבטל לצדיק השכינה בורחת, וכשאתה כפוף 

אליו בשלמות אתה נכלל איתו בשם ה'.
וזה שווה, אוהו שווה.

)עפ"י ליקוטי הלכות שְבועות ב כ-כא(

מ

אבל בכל זאת זו 
טעות איומה. אתה 
באמת נכלל כולך 
בשם ה', אבל כל 

זאת רק מכח הצדיק 
שלא פגם מאום

עצה בלב איש
מאת: משה ויסמן

 יֵשׁ אֲנָשִׁים שֶׁרוֹצִים רַק לִהְיוֹת כּהֵֹן-גָּדוֹל, לֹא מוּכָנִים לִהְיוֹת פָּחוֹת, אַבְרֵךְ פָּשׁוּט וּבֶן אָדָם פָּשׁוּט. 
 הוּא רוֹצֶה לִהְיוֹת הַצַּדִּיק בְּעַצְמוֹ. וְזֶה סַם הַמָּוֶת. לִפְעָמִים אָדָם הוֹלֵךְ בְּקִיצוֹנִיּוּת, וּבִמְקוֹם לָלֶכֶת מִדַּרְגָּה לְדַרְגָּה

הוּא קוֹפֵץ עֶשְׂרִים מַדְרֵגוֹת כְּאַחַת, הוּא רוֹצֶה מִיָּד אֶת הַדַּרְגָּה הֲכִי גְּבוֹהָה, וּבַסּוֹף הוּא נוֹפֵל וְנֶחְבַּל

לצעירי הצאן

רוצה כמו גדול
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מתוך מאמר ראש הישיבה



]כיום  פודוליה  בחבל  שריחפו  שמועות 
באוקראינה[ היו אפופות הילה של קדושה. מפה 
חבורת  לה  מתהלכת  כי  הידיעה  עברה  לאוזן 
וטמיר,  קדוש  שם"  "בעל  ובראשם  מופלאים  עלייה  בני 
שבשונה משאר בעלי השם נקרא "בעל שם טוב", וישמעו 

את האור כי טוב.
כל מי שנסע מעז'יבוז'ה, העיר בה בחר הקדוש לישב 
בכיסים  חזרו  העניים  בורקות.  בעיניים  חזר  בקרבה, 
מלאים, העשירים בברכה הגונה, ובעיקר – עובדי ה' באור 

חדש שזורח בליבם.
יהודייה אחת שמעה על המאור הגדול ששוכן בארצם 
לפעול.  הזמן  שזה  והחליטה  הקדושה,  חבורתו  בני  ועל 
בכסף רב ברך אותה השם יתברך, וזמן רב היא מחפשת 

להשתדך עם עובד ה' אמיתי. 
בין בני חבורתו של הבעל שם 
טוב סביר להניח שתמצא את 

מבוקשה.
הבעל שם טוב שמע את 
קשובות,  באזנים  בקשתה 
"תלמיד  הפטיר:  ובסיימה 
נחמן  רבי  ושמו  לי,  יש  הגון 
מהעיר הורודנקא. אם תיאותו 
לשמוע בקולי הרי שידוך טוב 

והגון הוא לכם".
עד מהרה נקרא רבי נחמן 
הקדוש,  רבו  של  חדרו  אל 
התרצו  מעמד  באותו  וכבר 
"לחיים"  לשתות  הצדדים 
ולהביא את השידוך לידי גמר.

שמחה רבה שררה בחדר 
הקדוש, והבעל שם טוב פנה 
תלמידו  אל  מאירות  בפנים 
יקירי  "נחמן  נחמן:  רבי 

עסקתי  כעת  הלא  וחביבי! 
בשידוכך ומנהג ישראל לשלם לשדכן את שכרו משלם; 

מה תתן לי כדמי שדכנות?".
במקומו:  השיב  טוב  שם  והבעל  שתק,  נחמן  רבי 
ולבתי הצדקנית אדל תיוולד  בן  לך  יוולד  ה'  "כשבעזרת 

בת, נשיא אותם זה לזו. זה יהיה שכרי!".
אני,  גדול  יחסן  "הלא  עיניו:  את  השפיל  נחמן  רבי 

ומקובל במשפחתי כי מיוחס הנני עד דוד המלך!".
חייך הבעל שם טוב והוציא מחיקו את מגילת היוחסין 

שלו, שם היה מפורט כי גם הוא מיוחס עד דוד המלך.
שמח גם רבי נחמן וניאות להצעה, וכך, עוד טרם נולדו 

המדובר והמדוברת, נסגר השידוך בין הסב לבין האב...
• • •

המרגשת  החתונה  נחוגה  וששון  שמחה  ברוב 
מאודה  שכל  והחסודה  הצדקנית  הכלה  בין  והעילאית, 
לבין הצדיק  ה' באמת,  היה להנשא לתלמיד חכם עובד 
הנשגב רבי נחמן מהורודנקא תלמידו הנאמן של הבעל 

שם טוב הקדוש.
הטרייה  הכלה  הופיעה  והנה  ימים  מספר  עברו  לא 
זולגות  כשעיניה  טוב  שם  הבעל  בבית  המבוא  בחדר 
הרבי  אל  להכניסה  נחרדו  הגבאים  הרף.  ללא  דמעות 
לבה:  מר  את  הק'  הבעש"ט  לפני  שפכה  והיא  במהרה, 
מאז  אך  נישואיי,  בעת  התגשמה  שאיפותיי  "פסגת 

את  ניחמתי  בתחילה  אישי!  היכן  יודעת  אינני  החתונה 
עצמי שלבטח עד מהרה יחזור, אך עברו כבר מספר ימים 

ואין לי מושג היכן הוא חתני הצעיר!".
הבעל שם טוב נרעש לשמע הבשורה המצערת, ואמר 
לאשת רבי נחמן שתשוב אליו בעוד מספר ימים ובתוך 

הזמן הזה ישתדל בכל מאודו לעוזרה ולהושיעה.
שוטט הבעל שם טוב במבטו הזך סביבות משכנו, ועד 

מהרה גילה היכן מסתתר תלמידו הנאמן רבי נחמן.
שליח מיוחד שוגר בדחיפות להביא את החתן הנמלט 
אל רבו, שתמה בפניו על הצעד הנועז שעשה, להשאיר 
לשמחה  שיטרח  בלא  בביתה  לבדה  הטרייה  הכלה  את 

כמצוות התורה.
נשאר  לא  והוא  נחמן,  רבי  בפני  הונחה  כבדה  טענה 
דין  בית  צפונות  "מגנזי  חייב: 
של מעלה נודע לי כי תכף לאחר 
תלך  בנה  את  זוגתי  שתלד 
ותפטר לבית עולמה. חס אני על 
ימי התשחורת של אשה צעירה 
בדמי  שאולה  תרד  שלה  זו, 

ימיה".
זו טענה!

הובאה  הבוכייה  האשה 
לפני הבעל שם טוב, ופניה קרנו 
בעלה  את  סוף  סוף  כשראתה 
הטרי ניצב בחדר. הבעל שם טוב 
השמיע לה את הנסתרות שגילה 
אם  ולפיהם  מעל,  בשמי  הבעל 
תלד זרע של קיימא תמות ולא 

תזכה לגדלו אף במעט.
מקומה  על  נצמתה  הכלה 
מהנבואה  מאד  עד  ונחרדה 
הקודרת שהושמעה באזניה, אך 
ללא היסוס השיבה: "אם בכזה בעל 
נעשה  מה  שיודע  עסקינן,  קדוש 
בגבהי מרומים ובקי בסתרי ההנהגה – מוכנה אני למות 

כדי לזכות ללדת ילד שיהיה בננו המשותף!".
• • •

המיילדת שהוזעקה לביתו של רבי נחמן מהורודנקא 
על  כי  ידעה  ולא  רגילה,  לידה  בעוד  מדובר  כי  חשבה 
לאויר  יגיח  בנה  שבו  ביום  מוות  דין  גזר  מרחף  היולדת 
את  החזיקה  הטרייה  האם  שעות  מספר  לאחר  העולם. 
התינוק הרך שבקושי פקח את עיניו, ולבה לא עמד בצער 

הגדול.
"ריבונו של עולם!" התחננה האם בלב שבור ובדמעות 
זולגות, "אנא, הואל בטובך ותן לי רק חודש נוסף, למען 

אוכל להשתעשע עם בני הקט הנולד לי!".
האם,  של  הזכה  תפילתה  ברקיע  עשתה  גדול  רעש 
ואכן חודש נוסף הוענק לאם הצדקנית, בו זכתה לראות 
שמו  ויקרא  אבינו  אברהם  של  לבריתו  נכנס  בנה  את 
מברסלב,  מוהר"ן  רביה"ק  אבי  הוא  "שמחה",  בישראל 

ורק לאחר חודש ספוג בנחת נפטרה לבית עולמה.
אשתו  של  תפילתה  ומצטער:  מתאונן  בעלה  והיה 
היתה  אך  שאם  הבורא,  לפני  רבים  כה  רחמים  עוררה 
חבל  מה  נענית!  היתה   – כליל  הגזרה  לביטול  מבקשת 

שביקשה רק על חודש אחד ורק אותו קיבלה...
)מקור: שיש"ק ח"ו ועוד(

סיפור השבוע

חס על חיי האשה. ציונו של רבי נחמן מהורודנקא

256 שנים לפטירת רבי נחמן מהורודנקא, שב"ק ב' תמוז תשפ"א – תקכ"ה

שאל ממני - ואתנה

ה

'בשנה שעברה' פתח אבי כשהרב קשוב כולו, 'לאחר 
יגיעה רבה הוצאתי לאור ספר דקדוק חדשני, וזכיתי 
אז  אבל  החדש.  בספר  בחרו  חינוך  מוסדות  שהרבה 
התוודעתי – שלא בטובתי – למנהג הקלוקל של 'שוטף 

פלוס'.
העוסקים  ולכל  לדפוס  לגרפיקאים,  שילמתי  'מצידי 
במלאכה את שכרם עם גמר מלאכתם, אך כשאני מגיע 
לגבות את שכרי מחנויות הספרים הם דוחים אותי בלך 
ושוב, כשזה נקרא 'שוטף + 03', 'שוטף + 06', ואף 'שוטף 
+ 09', מה שאומר שיעברו יותר משלשה חודשים עד 

שאראה את המעות המגיעות לי.
אלא  סחורה  מספק  שאינני  לחנויות  הודעתי  'השנה 
למשלמים באותו השבוע, והחנות היחידה ששמרה על 
ההסכם היתה חנות הספרים של אחי הצעיר, שיחיה...

'כעת הציע לי אחי, שמכל חנות בה אבקר שלא ייאותו 
לשלם את המגיע לי - אקח איתי ארגז ספרים, כשאחי 
ישלם לי את המחיר הנקוב של אותם הספרים, וכך אוכל 
להחזיר לעצמי את הכסף, ובעיקר את שפיות הדעת 
במרדפים  רצינית  בצורה  אצלי  שהופרעה  והשלווה 

וה'מחבואים' עם בעלי החנויות.
'באתי לשאול את הרב אם הדבר אפשרי. אני בטוח 
שמותר, כיון שהם חייבים לי, אך באתי לקבל אישור 

לפני היציאה לדרך'.
הרב נענע בראשו לצדדים: 'השאלה מגיעה רבות לפתחי 
מאנשים רבים שנעשקו ורוצים לעשות דין לעצמם, אך 

הדבר אסור על פי ההלכה'.
אבי נדהם: 'איך יכול להיות שאסור לקחת את המגיע 

לי?'.
הרב חפן את זקנו העבות וקרא בהתלהבות של אדם 
לפני  בדיוק  'הנה,  הגמרא:   - יחידו  בנו  את  הפוגש 
שבועיים למדנו את זה בכתובות )צח.(. בא, שב לצידי 

ואשתף אותך בַּתענוג'.
הדברים  עיקרי  את  לכם  ונתמלל  בצד,  נעמדנו  אנו 

שנאמרו שם.
הגמרא בכסובס, כהגייתו של הרב, מספרת על אלמנה 
שמגיע לה חלק מנכסי בעלה, כפי שמתחייב לה בעלה 
את  לה  שיתנו  הדין  לבית  לחכות  ובמקום  בכתובה, 
לקחה  עצמי:  בשירות  וגבתה  היא  הלכה  לה  המגיע 
ומכספי  במחיר  המרבה  לכל  מכרז  עשתה  קרקע, 
הגמרא  הכתובה.  כספי  את  לעצמה  חילטה  המכירה 
אומרת על כך 'מאן שׁם לך', ומכך פסק הרב שאסור 

לאבי לגבות את חובו ב'שירות עצמי'.
אבי: 'להבנתי, 'מאן שׁם לך' הוא מלשון שׁומה, מי אמד 
והעריך את השדה לפני שמכרתְּ. במקרה שלי אני לוקח 
ספרים שרשום עליהם את המחיר, כך שאין חשש של 

חסרון שומה'.
'אכן יש המפרשים כך, מלשון שומה, אך רוב הפוסקים 
מפרשים שגם אם השומה היתה כתיקונה אין לאדם 
רשות להחזיק בנכסיו של חבירו ללא רשות מבית הדין'.

נדגיש, כי אם אבי ירצה לגבות כסף מזומן בעצמו, ישאל 
שוב את הרב, כי זו סוגיה אחרת לגמרי.

בהכוונת הרה"ג ר' בצלאל נהרי שליט"א  
חבר הבד"ץ "חושן - משפט" עיה"ת אלעד אם אני יכול לברך את הרבי מבעלזא...

חוות דעתסיפור השבוע

לקחת לבד ארגז ונפלאה ב רבה  הערכה 
הקדוש  הרבי  התייחס 
למרן  מבעלזא  אהרן  רבי 
חתם סופר ונכדיו. רבי נתן 
כי  סיפר  זצ"ל  גשטטנר 
בהזדמנו פעם למעון קדשו של הרבי 
מפרעשבורג,  הרב  עם  יחד  מבעלזא 
אמר להם הרבי: 'אם לדבר על החתם-

סופר מגדולתו בתורה – אין סוף וגבול 
 – קדושתו  מגודל  לדבר  ואם  לכך, 

אפשר לדבר הרבה לילות ארוכים'.
הרב  לו  שהראה  לאחר  פעם, 
השעוה  נרות  את  מפרעשבורג 
סביב  ה'חברא־קדישא'  שהדליקו 
דוי  ערש  על  כששכתב  הכתב־סופר 
בפני  טור  ששוה  ]סיפור  בילדותו 
עצמו[, אמר ה'בעלזער רב': 'מן הסתם 
אחז החתם־סופר הקדוש את הנרות 
הללו בידיו, ועל כן רצוני להניחם על 

עיני כסגולה לרפואה'. עד כדי כך.
הזו,  הארוכה  ההקדמה  אחר 

רבי  כששמע  למה  תבינו 
אונגר,  שלמה  יצחק 

סופר  חתם  חוג  גאב"ד 
הרבי  כי  ברק,  בבני 
לבקר  עומד  מבעלזא 
סופר  עקיבא  רבי  את 
והצטרף  מיהר  בביתו 

א  ל ן  כ א ו  , א י ל מ פ ל
התחרט על כך. העובדות 

שראו עיניו מלאות, גדושות 
ונוטפות מוסר השכל ולימוד לכל 

אשר בשם ישראל יכונה.
רבי עקיבא ישב באימה וביראה לפני 
]תרתי  לפניו  אשר  את  בידעו  הרבי 
הרבי  פנה  השיחה  ובסיום  משמע[, 
מבעלזא לכיוון היציאה. לפני יציאתו מן 
הדירה פנה הרבי אל רבי עקיבא סופר: 
'פרעשבורגער רב, בענטש מיר, איהר 
זענט אַן אייניקל פון הייליגער חתם־

ברכני,  מפרעשבורג,  הרב   -[ סופר!' 
אתם נכדי החתם סופר הקדוש![.

הרב נרעש מן הבקשה, והחל למלמל 
בפיו ברכות ותפילות להצלחת רבן של 
ישראל, אך הרבי מיאן: 'לא לכזו ברכה 
כיוונתי'... לקח הרבי בידיו הקדושות 
את ידיו של הרב מפרעשבורג, הניחם 
בברכת  'ברכני  ואמר:  ראשו  על 

'יברכך!'...
והוא  נותרה לרבי עקיבא ברירה,  לא 
בירך את הרבי בכל ליבו שיברכהו השם 
וישמרהו, יאר את פניו אליו ויחון אותו, 
ואף ישא את פניו אליו וישם לו שלום.

הרבי הנהיר את פניו ויצא מן הדירה 
סופר  עקיבא  רבי  את  בהותירו 

נרעש.

ורבי יצחק  לא עברו ימים מרובים 
אונגר נזקק לדבר עם מפרעשבורג 
בעניין פלוני. לאחר נקישה על הפֶתח 
פָתח בעל הבית את הדלת ומִלבושו 
היה נראה כי הכין את עצמו ליציאה. 
הרב אונגר התנצל על העיתוי, ושאל 
אם יוכל ללוותו בדרכו ולנצל את זמן 
ההליכה לשוחח עמו בעניין העומד על 

הפרק.
מלכותי  אדם  היה  מפרשבורג  הרב 
ביותר. אותם שהכירוהו מימי הנהגתו 
בפרעשבורג כמעט אבדו את הכרתם 
כשראוהו מתנהג ככל האדם, אך הוא 
שהביאתו  האנייה  מן  בירדו  עצמו, 
ארצה, אמר: 'זרקתי את רבנותי לים 
יהודי ארצישראלי  אני  הגדול; כעת 

פשוט'...
מסיבה זו לא חיבב הרב ללכת ברחוב 
מלווה באנשים, אך כיון שהיה ניכר 
אונגר  הרב  של  כוונתו  שאין 
אלא  ליווי  באותו  לכבדו 
להתייעץ בעניין שעמד 
ניאות  היום  סדר  על 

הרב מפרעשבורג.
סופר  עקיבא  רבי 
ב  ו ח ר ב ר  ר ו ג ת ה
בירושלים.  הנביאים 
ו  כ ל ה ם  י נ ב ר ה י  נ ש
עולם'  'חיי  ישיבת  לכיוון 
ברחוב  השוכנת  המיתולוגית 

שטראוס פינת גאולה.
במאספי  הבחינו  בגאולה  בעברם 
נדבות שישבו בפינת הרחוב וקשקשו 
בקופתם. הרב מפרעשבורג ניגש אל 
חצי  של  מטבע  לו  נתן  מהם,  אחד 
לירה – סכום מכובד מאד בימים ההם, 

והקבצן החל לברכו מקרב הלב.
הניד רבי עקיבא את ראשו: 'לא לכזו 
ברכה כיונתי, שים נא את שני ידיך על 

ראשי וברכני בברכת 'יברכך!''...
העני נאות לבקשתו וברכו מכל ליבו.

כשהמשיכו בדרכם לחש רבי עקיבא 
קען  איך  'אז  אונגר:  יצחק  לרבי 
בענטשען בעלזער רב, קען ער מיר 
יכול  אני  אם   -[ בענטשען'...  אויך 
לברך את הרבי מבעלזא, יכול גם הוא 

לברך אותי![.
רועי  של  ענוותנותם  וראה  בא 

ישראל!...
)לקראת יום פטירתו של רבי עקיבא סופר, 
הרב מפרעשבורג, ב' כסליו תש"כ.

מקור: הגרי"ש אונגר ב'רשומים בשמך', ועוד(

הכי קרוב - הכי מפנק
הזמינו עכשיו חדר במלון שמאחורי הציון!
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וכן  והעולה[  הקורא  ]בעל  בתורה  הקורא  תשובה: 

העם  שאר  להשען.  בלי  לעמוד  חייבים  הגבאי 
יכולים לשבת, אך יש שנהגו לעמוד.

נאמר במשנה )מגילה כא, א( שה"בעל- הרחב דבר: 

יכול לקרוא את מגילת אסתר אף בישיבה,  קורא" 
והגמרא )שם( מדגישה "מה שאין כן בתורה", כלומר 

שאת קריאת התורה אסור לקרוא במיושב.
אסור  וכך  שמאחר  קמא(  סי'  )או"ח  הטור  וכתב 
זה  לעניין  כי  הקריאה,  בשעת  משהו  על  להשען 

ההישענות כישיבה.
הרמ"א מדגיש שדין זה חל הן על ה"בעל קורא" והן 
על העולה לתורה, וה"משנה ברורה" מוסיף שאפילו 
הגבאי שעומד בצד הבימה צריך לעמוד בלי להשען!
במאמר המוסגר נציין כי במקרה שספר התורה גדול 
וארוך ]כמצוי בספרים ישנים[ והקורא חייב להשען 

על הבימה כדי לקרוא את ראש העמוד, יש להתיר 
דרך  זה  שאין  כיון  להזדקף,  שיוכל  עד  כך  לעמוד 
שהביא  כפי  להיפך,  אלא  רגילה  כהישענות  גאווה 

המשנה ברורה שם.

• • •

כעת ניגש לשאר השומעים את קריאת התורה.

בשולחן ערוך )סי' קמו ס"ד( נאמר בפירוש שציבור 
השומעים אינו צריך לעמוד בקריאת התורה, הרמ"א 

מעיר: "ויש מחמירין ועומדין, וכן עשה מהר"ם".

ולהלכה, המשנה ברורה שם הביא שעיקר ההלכה 
שגם  הב"ח  דברי  את  והביא  ערוך,  השולחן  כדעת 
המהר"ם שנהג כך לא סבר שכך הוא הדין, אלא עמד 
סיני  בהר  כעומד  עצמו  את  לדמות  השומע  על  כי 

ושם עם ישראל היו עומדים.

האם צריכים לעמוד בשעת קריאת התורה?
שאלה:

החיים בהלכה
בהכוונת הרה"ג ר' בצלאל נהרי שליט"א, דומו"צ קהילת 'זכרון ישעיה' - אלעד

פתגם השבוע
בדרך כלל, כשצריך להיות תקיף אסור לוותר,

כי הוויתור יתפרש אצל ילדך כחולשה

מאת: א. צמחשיחת חבריםניצוץ לשבת

בינו הקדוש וליקוטי הלכות של ר
שמשרטטים  אלה  הם  נתן  רבי 
את המילים לשירים שהוא יוצר, 
ועכשיו היוצר עודד מנשרי מְסַפר 
לָעולם באלבום חדש על ההסבר 
של רבי נתן זצוק"ל - כיצד אנו שומעים את 
שומעים  אנחנו  ומה  מאתנו  שיוצא  הקול 
של  המתגברת  לשמיעה  "ההוכחה  באמת. 
ה'קול היָשר' בימינו היא התעצמותם של בעלי 
התשובה. לא יודע אם היה בימות עולם דור 
כזה שכל כך הרבה אנשים חוזרים בתשובה".

להחדיר באנשים אמונה 
היוצר עודד מנשר הוציא אחרי עבודה רבה 
אלבום חדש, 'קול חוזר', והוא מספר על מה 
שגרם לו לכתוב ומה הוא כותב. "למעשה, שם 
האלבום הינו בהשראת 'ליקוטי הלכות' של 
רבי נתן, שבו נכתב שכל קול שאנחנו שומעים 
למעשה צועק חיסרון. כלומר - הוא לא הקול 

האמיתי שיצא ממקורו, אלא מעין הד.
"לפי דבריו של רבי נתן, כל קול יוצא ממקורו, 
פוגע במשהו, ואז מגיע אלינו. לכן הוא נקרא 
לא שומעים את הקול  אנו  ולכן  חוזר',  'קול 
האמיתי, את הקול הישר. מסיבה זו, אגב, כל 
אחד שומע משהו אחר, ומפרש אותו כרצונו. 
הדברים  את  מעט  מבהיר  עודד  לבקשתנו 
ומקרב אותם להבנתנו: "זה קצת כמו ההבדל 
בין להקשיב ולשמוע. אפשר לשמוע את כל 
הקולות שבעולם, אבל השאלה היא לְמה אתה 
מקשיב. צריך להתכַּוונן כדי לשמוע את הקול 

הישר. 
'אנחנו  אומרים  אנשים  ויותר  יותר  "בדורנו 
רוצים לשמוע את הקול הישר. רוצים להמליך 
שמיים'.  מלכות  עול  לקבל  בעולם,  ה'  את 
ולכן אנחנו גם עדים לפריחתה של המוזיקה 

היהודית ולתכנים שהיא מביאה".

נפלאות מעל הטבע
בשיריו הוא בעיקר מנסה להחדיר באנשים 
הזמנים  אחד  בהשם.  ובטחון  חזקה  אמונה 
שהוא חווה את הדבר היה כשנכנס במלחמת 
עופרת יצוקה לעזה. "אני לא אוהב לדבר על 
זה, וזה גם יכול להישמע הזוי לכל מיני אנשים, 
ראינו  מטורפות.  חוויות  שם  חווינו  אבל 

בעיניים ניסים ונפלאות מעל הטבע.
לנו  יחסית שקרו  הנורמליים  "הדברים 
שם, זה למשל צירים שתכנַנו 

לא  ומסיבה  האחרון  שברגע  עליהם,  ללכת 
ברורה לא עברנו בהם ובדיעבד התברר שהם 
בכללותה  הזו  התקופה  כל  ממולכדים.  היו 
הייתה לא נורמלית. אמנם כל החיים התאמַנו 
למבצע כזה, אבל רק כשזה מגיע אתה מבין 
באמת  כזה  לדבר  להתכונן  אפשר  אי  כמה 

ושמה שנשאר זה רק אמונה".
לשאלה המסקרנת על חזרתו בתשובה הוא 
הוא  אך  מוצא",  מחפש  שבאמת  "מי  עונה 
מבקש להדגיש: "אני לא יכול להגיד שלגמרי 
מצאתי, שאני במקום מתוקן לחלוטין. תמיד 
צריך להמשיך ולחפש ולשאוף עוד למעלה, 
אבל לפחות אני על המסלול. בגלל שאני לא 
לגמרי מתוקן אני גם לא מוכן לייצג שום דבר, 
ולהגיד: 'כל האמת אצלי', או לדבר בשם מגזר 
מסוים. בכלל, כל מי שמתקרב לרבי נחמן יודע 
שעדיף לסתום את הפה. כל דיבור מיותר רק 

מביא ניסיונות".

עם ישראל חוזר למקורות 
מנשרי מוסיף כי "אפשר לראות שאנחנו חיים 
בדור שבו עם ישראל חוזר למקורות שלו. אם 
אתה מסתכל על חלק מהאנשים הכי מצליחים 
כביכול בישראל, הוותיקים והחדשים, אתה 
רואה שהרבה מהם שומרי מסורת או למעלה 

מזה".
הרגיש  חייו  כל  במשך  מנשרי,  של  לדבריו 
חיבור רוחני, והחיפוש אחר האמת בער בו. 
"במבט עמוק יותר" הוא מסביר, "חשוב לומר 
ולדעת שחזרה בתשובה זה לא רק להתחיל 
לשמור שבת ולאכול כשר. זה הרבה יותר מזה. 
זה גם לקיים את הייעוד שלך בעולם. לעשות 

את מה שהקב"ה רוצה שתעשה".

דל', כך היה שמה של בתו היחידה 'א
של הבעל שם טוב הקדוש. צדיקים 
היו אומרים, כי הבעל שם טוב כיון 
כוונת טמירות בכנותו את בתו בשם 
מראשי  הקדושה,  מהתורה  נלקח  אדל  השם  זה: 

התבות א'ש ד'ת ל'מו.
הבעל שם טוב הק' החשיב מאד את אדל בתו. הוא 
האיר לה פנים באופן מיוחד, ושוחח עמה ארוכות 
בעניינים שונים. כאשר נסע הבעל שם טוב לארץ 
ישראל הצטרפה אף אדל למסעו הנשגב. בנסיעה זו 

התרחשו מאורעות מופלאים בהם נטלה אדל חלק.
כאשר נשאל פעם רביה"ק מוהר"ן, נכדה של אדל, על 
ידי אחד ממקורביו מדוע העריך והוקיר כל כך הבעל 
שם טוב הקדוש את בתו – זקנתו, השיב רבנו: "תמיד 
התהלכה סבתא אדל בלב שוקק ומשאלתה היתה 

תדיר איך תוכל לגרום נחת רוח להשם יתברך...".
ברבות השנים, כאשר רבנו נסע בים, בדרכו לארץ 
את  שסיכנה  עזה  סערה  רוח  התחוללה  ישראל, 
השתמשתי  לא  "באמת  אז:  קרא  רבנו  הספינה. 
מעולם בזכות אבי, ברם עתה בשעת הסכנה שאני 
מצוי בה כעת מוכרחני להשתמש בזכות אבותי. ובכן" 
– התפלל רבנו – "רבונו של עולם! הצילני נא מגלי 
הים הזועפים בזכות סבתא אדל ובזכות הסבא רבי 

נחמן מהורודנקא".
למותר לציין כי הסערה שקטה.

)מתוך מאמר במגזין 'ניצוצות', ניסן תשע"ח(

אלבום על פי ליקוטי הלכות: עודד מנשר 

לנגן מתורת הצדיקים בתו הקדושה של מרן הבעל שם טוב

דה שעשית לנ� מנ�וּי א! ת�וֹ א�וּ
זה ע�שה לנ� ט�� �נשמה...

חודש ראשון
ב-1 ₪ בלבד!

מסל�ל 1

3 חודשים ראשונים 
ב-990 ₪ בלבד!

מסל�ל 2

 23 ₪ לחודש
בלבד!

מנ�י רגיל

א� מבצע מיוחד 
למצטרפים כעת:

02-623-1218צלצלו כעת למוקד המנויים:
המגזין לכל בני המשפחה

המשפחה  בני  לכל  עשיר  בתוכן  מלא  חודשי,  מגזין  הינו  ניצוצות  מגזין 
התחזקות  מדורי  חסידים,  סיפורים  קומיקס,  ציורי  אמונה,  מאמרי  ולילדים. 
ונקיים  טהורים  ומסרים  לחיים  השקפה  בהמשכים,  סיפורים  ולמשפחה,  לנוער 
יותר טובים  חיים  ולחיות  נחמן  רבי  של  העוצמה  את  לקבל  לנו  שיסייעו 

אב תשע"ט • גליון 56 מחיר: 23 ₪ ארה"ב 8 $ אירופה 6 €

  גר הצדק20
 הרבנית שרה גלבך בזכרונות מהחסיד

ר' דניאל גזאייסקי במלאות שלושים ותשע 

שנים לפטירתו • ממסע החיפוש של לב 

ונשמה, החסות בכנף היהדות, הברית באומן, 

מסירות הנפש לכלל אנ"ש תחת אימי הנאצים, 

אבדן ושכול של בני משפחתו, העליה לארץ 

והדבקות ברבינו הקדוש ותלמידיו • איש חמודות

המסתורי

מאומן

איש הפרסום האגדי שלומי שטרן, שמפסגת ההצלחה 

התדרדר עד לפשיטת רגל כואבת, מספר על הגורו 

שגילה לו את הבעש"ט ורבי נחמן מברסלב  | 30

חודש אחרי הפיגוע בשער שכם, ר' גבריאל לביא 

משחזר בראיון מרטיט רגע אחר רגע את נס חייו, 

ושואג לעולם כי באמת "אין ייאוש בעולם כלל" | 16

רכבת האמונה
לא אמות כי אחיה

אחר מיטתה של הרבנית אסתר רחל רובינשטיין, בתה הרבנית הלפרין מגוללת לראשונה 

את סיפור חייה, אמונתה ודבקותה ושוזרת אמרות טהורות שיצאו ממנה כמסר לדורות | 46
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טל משה בן בת שבע ואדל בת דבורה ציפורה רחמים לכל הישועות

להצלחת ולרפואת הרב אליעזר בן עטיא שליט”א

בס״ד בר״ה

טאַטֶע
סטודיו ליצירה יהודית

| עיצוב גרפי | צילום ילדים ומשפחות | מתנות ומזכרות |
tate.odel@gmail.com |  054.844.1858

סטודיו

להצלחת משפחת שילר

להצלחת משפחת שרון

להצלחת משפחת אוקן

העלון נתרם השבוע

 להצלחת ולרפואת 
הרב אליעזר בן עטיא שליט”א

נתן בת בת-שבע ואדל בת דבורה ציפורה רחמים
 לכל הישועות

 להצלחת
משפחת שילר

 להצלחת
משפחת שרון

 להצלחת
משפחת אוקן

העלון נתרם השבוע

הבחור שהציל בחורים
הדבר קרה לפני שנים, בלומדי בישיבה ליטאית 
בבני ברק", מספר ר' יונתן שחר. "באחד הלילות, 
רגע לפני שיצאתי לשדה, ניגש אלי בחור, ואמר 
לי בסוד שהוא יודע שאני הולך לשדה למרות שבישיבה 
בה אנו לומדים זה בכלל לא מקובל, והוא מבקש שאקח 
לו  יחד לשדה במורשה, הסברתי  יצאנו  אותו. הסכמתי. 

איך מתבודדים, שמדברים עם השם 
מה  כל  הכל  לו  שאומרים  חבר,  כמו 
שיש על הלב, נפרדנו ונפגשנו אחרי 

שעה.
מרוגש  היה  הוא  חזר  "כשהוא 
מהכיס  הוציא  הוא  ואז  מאד, 
פלאפון, - באותם ימים היו מעיפים 
מכשיר  שהחזיק  מהישיבה  בחור 
'דע לך שבחודשים  לי:  - ואמר  כזה, 
אבל  התדרדרתי,  ממש  האחרונים 
ועוזב  הפלאפון  את  זורק  אני  עכשיו 

את כל השטויות'.
הוא  המשגיח,  של  לחדר  נקראתי  בבוקר  "למחרת 
נעץ בי עיניים זועפות ואמר לי: אני יודע שאתמול הלכת 
לשדה, ואני יודע שלקחת איתך בחור נוסף, ואני רואה את 
זה בחומרה רבה. אתה רוצה להרוס לי את הישיבה!' הוא 
הייתי  רק  אם  לעצמי:  וחשבתי  שתקתי,  בי.  גער  ממש 
וממה  התבודדות  בשעה  לבחור  קרה  מה  לו  לספר  יכול 

הוא ניצל.

היום  הוא  הזה  הבחור  אבל  שמו,  את  אגיד  לא  "אני 
את  ושומעים  שמו  את  מכירים  שכולם  הרבנים  אחד 

דרשותיו".
סיפור נוסף התרחש באותם ימים כשזכה להציל בחור 
נוסף. למעשה זה היה הבחור הראשון שניגוניו של יונתן 
מוזיקאים,  שכולם  ממשפחה  מגיע  "אני  הצילו...  שחר 
כל אחד מנגן על כלי אחר ואני מגיל 
צעיר מאד ניגנתי על גיטרה. זה לא 
הייתה  אבל  בישיבה,  מקובל  היה 
תקופה  באותה  גיטרה.  בחדר  לי 
ניגש אלי בחור שעבר תקופה קשה 
ממני  ביקש  הוא  מנגן,  אותי  ושמע 
שאשב לשיר איתו שירים. הוא אמר 
אותו  שמשאיר  היחיד  שהדבר  לי 
בערב  רגעים  אותם  אלו  בישיבה 
ומנגנים  בחדר  יושבים  כשאנחנו 

שירי התעוררות והתחזקות.
הוזמנתי  שוב  אחד  בוקר  "אבל 
לחדר המשגיח והוא ביקש ממני להביא לו את הגיטרה 
בהסבירו שבחור ישיבה לא צריך לנגן. שוב כמובן רציתי 
להגיד לו שיש בחורים שזה מציל אותם, אבל שתקתי, 
ברוך  אותה.  לי  שיחזיר  להשם  והתפללתי  הצטערתי 
השם, אחרי תקופה זה חזר אלי והמשכנו לנגן ביתר שאת 

וביתר עוז"...
)מגזין "ניצוצות" אדר תש"פ(

מתוך גליון 'ניצוצות', מגזין הלב לכל המשפחה

ניצוץ לשבת

"

מציל הנערים. ר' יונתן שחר

מתוך הספר 'פיקדון משמים', המדריך המושלם לחינוך. מאת ראש הישיבה הרב שמואל שטרן שליט"א



משכין השלום של ירושלים
של  לצידו  יחלוף  כי  ר 
תחת  השוכן  המרתף 
בסמוך  ליפול  המט  הבית 
שבעיר  ישראל  תפארת  כנסת  לבית 
יאמין  לא  בירושלים  העתיקה 

למשמע אוזניו.
הוא יעצור מלכת ויאזין בשקיקה 
מתוך  אכן  האם  להבין  כשינסה 
האפלה השוכנת במחסן הנמוך, האם 
יתכן כי משם יעלו קולות נגינה וזמרה 
שכאלה, כביכול יושבי הבית שוכנים 
בדירת פאר שקולם מתגן במתיקות 
שכזו. אבל תושבי הרובע היהודי כבר 
התרגלו לכך; בבית זה גדל רבי אליהו 
השלום  משכין  זצ"ל,  פילמר  יצחק 

בירושלים של פעם.

אל הבלתי נודע
מיקירי  אחד  של   היארצייט  יום  יחול  הבא  בשבוע 
מתוך  מברדיטשוב  ישראל  לארץ  שעלו  ברסלב,  חסידי 
החסיד  בן  זצ"ל  פילמר  יצחק  אליהו  רבי  מסירות-נפש, 
לעלות  הבריות  נתייראו  ההם,  בימים  פילמר.  יעקב  רבי 
לארץ ישראל, ומה גם עם ילדים קטנים. השמועות אמרו 

שהעוני והמחסור בה הם דיירים של קבע.
והרבה  אבותינו  לארץ  כלתה  שנפשו  יעקב,  רבי  אך 
דמעות שפך על כך בציונו של רבי לוי-יצחק מברדיטשוב 
לשם היה בא מדי חצות לילה לשפוך שיח לפני הבורא – 
משפחתו,  עם  תרס"ה  בשנת  ארצה  ועלה  מעשה  עשה 
מאחוריו  מותיר  כשהוא  ושלוש,  שלושים  כבן  והוא 
והולך,  ברווח,  התפרנס  שממנה  הגדולה  המתפרה  את 

כאברהם אבינו, אל הבלתי נודע, מתוך ביטחון בה'.
את מושבו קבע בירושלים העתיקה, שם, כפי ששמע 
רבי שמואל הורביץ מפיו, "היה ידיד נאמן ומקורב מאוד 
מאוד לרבי אברהם בן רבי נחמן הלוי ז"ל בכל כוחו ומאודו, 
וכמעט רוב מנוחתו של רבי אברהם ז"ל היה בביתו של 
רבי יעקב, כי היה אצלו כמו בן-בית, והיה לו לרבי יעקב 
בית מיוחד בשביל עבודתו, והתגורר שם רבי אברהם עמו 

והיה מדבר עמו בעבודת ה'". )ימי שמואל פרק קע(.

דבוק בספר הקדוש
סיפר:  פילמר,  יעקב  רבי  של  נכדו  אנשין  אברהם  ר' 
"סבי ובני ביתו התגוררו תמיד במחסנים אפלים. זוכרני 
בעיר  ישראל'  'תפארת  הכנסת  לבית  סמוך  דירתו  את 
יחיד  חלון  עם  אחד,  חדר  בת  דירה  זו  היתה  העתיקה, 
שהיה קבוע באותו צד של הדלת". וכך, מתוך הסתפקות 
במועט עבד רבי יעקב את בוראו, וכפי שסיפר נכדו, היה 

דבוק בספר הקדוש 'ליקוטי הלכות' והוגה בו הרבה.

בביתם.  השמחה  שרתה  המופלגת  עניותם  כל  עם 
משפחתו  עם  יושב  יעקב  רבי  היה  השבת,  בסעודות 
זמירות  נובעים  כשמפיו  התגוררו,  שבה  המרתף  בדירת 
במשך  צדיקים  וסיפורי  קודש  שיחות  דביקות,  וניגוני 

כשלש שעות.
מדי שבת היו יהודים ניצבים מרותקים אל חלון הבית 
הדל, מקשיבים בהתפעמות לניגונים הנלבבים הבוקעים 
מבפנים. כמה וכמה מניגוניו של רבי יענק'ל ברדיטשובר 
פשטו בירושלים והיו מושרים בפי רבים. שמחתם היתה 
כה גדולה, שהיו הבריות מתפלאים על הבית העני והדל, 

שממנו יוצאת שמחה שכזאת, כמוה אין רואים.
רוגע  של  לסמל  שהייתה  זו  שלווה  שבתוך  פלא  לא 
ושמחה בכל מצב ובכל עת גדל רב יצחק להיות לדוגמה 

של שלום בירושלים.

מומחה בהשכנת שלום
רבי יעקב התברך בשלש בנות ובבן יחיד, רבי יצחק. 
רבי יצחק קיבל סמיכה לרבנות, אך העדיף להיות משגיח 
על ה'בסלאח' – בית המטבחיים – מטעמו של הגאון רבי 
צבי-פסח פראנק, מדי יום, היה רבי יצחק שם פעמיו מן 
ספר  כל  את  שם  וגומר  המערבי,  הכותל  אל  ה'בסלאח' 

התהילים.
בשכונות 'שערי חסד' ו'בית ישראל' בהן התגורר, ידעו 
התושבים כולם כי רבי יצחק הינו מומחה בהשכנת שלום 

בין אדם לחברו ובין איש לאשתו.
אל דלתו של ר' יצחק היו מתדפקים באופן קבוע זוגות 
בסכסוך  נתקל  מהם  אחד  שכל  וידידים,  חברים  שונים, 
או תגרה וחיפש את החכמה שתמצא את הקו המחבר 
ובתבונה  בחכמה  ואכן  המפריד,  על  ותגבירו  ביניהם 
יתרה הצליח ר' יצחק לעמוד במשימה זו פעם אחר פעם 

ולהרבות את השלום והאחווה בעם ישראל.

ז

שיחת חברים
מאת: מנחם מנדל קוריץ

 דרושים תורמים עבור בשר, דגים, יין, סלי מזון, ושאר ירקות ומוצרים 
 לחלוקה לכבוד שבת קודש עבור 50  אברכים מתמידים המתמסרים 

ללימוד התורה הקדושה בשעות הבוקר מידי יום שישי בכולל 'נחלי נצח'

לתרומות: 053-31-25231

כולל יום שישי

שלווה בכל מצב. החורבות סביב בית הכנסת "תפארת ישראל"


